
منتجب نیا درباره تندروها:
پزشکیان بگوید چه بر سر این کشور آمد

در  اصلاح طلب  سیاسی  فعال  یک  ملی:  آرمان   
خصوص استیضاح عیدالناصر همتی و اینکه چقدر این 
استیضاح سیاسی بود، اظهار داشت: به عنوان یکی 
از نمایندگان ادوار که هنوز هم با مجلس نمایندگان 
ارتباط دارم عرض می کنم که در بسیاری از موارد نظر 
و رای نمایندگان جنبه سیاسی دارد. در صورتی که 
اینها باید بیشتر بعد اجرایی داشته و مردمی داشته 
باشد و معطوف به حل مسائل مردم باشد. رسول 
منتجب نیا گفت: در بسیاری از موارد ما به خصوص 
در این دوره های اخیر شاهد بودیم که اظهارات، رای 
صحن، رای اعتماد، استیضاح و امثال آن جنبه سیاسی 
دارد. جنبه سیاسی لزوما به معنای این نیست که جناح 
کرده و می خواهد منسجم شود،  خاصی لشکرکشی 
بعضی از وقت ها این گونه است که بعضی از نمایندگان 
هم مشکلات اقتصادی کشور را می بینند، می خواهند 
به مردم بگویند ما درصدد حل مشکلات شما هستیم و 
ما وزیر را هم استیضاح کردیم به خاطر اینکه نتوانسته 
گرانی و تورم را حل کند. یعنی این هم باز جزو انگیزه های 
سیاسی، فریب افکارعمومی و فراهم کردن زمینه رای 
دوره آینده آنهاست، یعنی به مردم بگویند، ما دلسوز 
شما هستیم. من نمی خواهم همه نمایندگان را بگویم 
و همه استیضاح ها و سوال ها را بگویم ولی در بسیاری 
از موارد چنین اتفاقی افتاده و امیدواریم که امروز این 
گر این انگیزه باشد، یک حرکت  انگیزه نباشد، چون ا
فریبکارانه و پوپولیستی است. در واقع یک تخلف از 
مسیر نمایندگی و بازی کردن با سرمایه ها است. دبیر 
کل حزب جمهوریت ایران اسلامی بیان کرد: بنده بر 
اساس تحقیق عرض می کنم که نقش نمایندگان مجلس 
در گرانی و تورم به مراتب از نقش دولت بیشتر و موثرتر 
بوده است، قانون و لایحه بودجه را نهایتا آنها تصویب 
می کنند و آنها هستند که در اظهارات و مصوبات خود 
نرخ ها و تورم را زیر و بالا می کنند. وی افزود: نمی خواهم 
بگویم دولت در این قضیه نقشی ندارد، دولت مجری 
است اما نماینده ها فرمانده و قانون گذارند. نمایندگان 
نمی توانند خود را از آنچه که اتفاق افتاده مبرا بدانند. 
گر از بنده که بر مجلس اشراف دارم بپرسند، می گویم  ا
نقش اول در تورم و گرانی به عهده مجلس و نمایندگان 
مجلس بوده و نقش دوم به عهده دولت، وزارت اقتصاد و 
وزارتخانه های اقتصادی بوده است. بنابراین نمایندگان 
نباید به خود ببالند که ما یک حرکت مردمی کردیم و 
گر بخواهند به خاطر گرانی و تورم  وزیر را انداختیم. ا
استیضاح  باید  نمایندگان  خود  اول  استیضاح کنند 
شوند. اما در قانون اساسی استیضاح نمایندگان وجود 
گر فرایند و ساختاری وجود داشت که  ندارد. وگرنه ا
نمایندگان استیضاح شوند، نمایندگان باید پاسخگوی 
کرد خود می شدند. به نوشته خبرآنلاین وی  عمل 
ادامه داد: روسای سه قوه وقتی می نشینند یا شورای 
عالی اقتصاد تشکیل می دهند، همه اینها باید جوابگو 
باشند. ما نباید کاسه و کوزه ها را بر سر یک وزیر بشکنیم 
و تقصیرها بر سر کسی شکسته شود که دیوار او کوتاه تر 

است. 
 هدف تندروها 

 منتجب نیا بیان کرد: یک تذکر یا نکته آن است که 
که این  جناب آقای پزشکیان الان بعد از شش ماه 
را دارید اصلاح می کنید  گذشته  همه میراث دولت 
یک کلمه آمدید نجیبانه گفتید در مورد ناترازی دولت 
گذشته نمی خواستم چیزی بگویم. چرا نگویید آقای 
پزشکیان؟ مردم فکر می کنند شما روی اسب زین کرده 
سوار هستید، مردم که نمی دانند در دولت گذشته چه 
بر سر این مملکت و ملت آمده. بیایید بگویید و آمار 
دهید، قرار نیست که به کسی توهین کنید. آنهایی که 
آمده بودند اقتصاد و بخش های دیگر سرشان نمی شد 
و نابلد بودند. وی تصریح کرد: بنابراین مردم باید این 
مسائل را بدانند و در حالی که الان عده ای دارند از 
دولت گذشته مکتب درست می کنند. اینکه اینها را به 
کتمان است. در  مردم نمی گویید هم خودش نوعی 
حالی که هیچ کس مانع شما نیست. منتجب نیا عنوان 
کرد: شکی ندارم که رفتار تعدادی از طراحان و طرفداران 
این استیضاح جنبه سیاسی داشته است. بخشی از 
آنها جبهه پایداری بودند که می خواهند دولت را فلج  
و زمین گیر کنند. البته در مورد همه استیضاح کنندگان 
کسیونی هم  صحبت نمی کنم. اما شاید به صورت فرا
وارد صحنه شدند. تعدادی از آنها هم افرادی هستند 
که به قول شما می خواهند از آقای همتی انتقام بگیرند. 
وی در خصوص علل تلاش ها برای کناررفتن ظریف از 
دولت اظهار کرد: اولین جرم آقای ظریف، تلاش برای 
رفع تحریم ها است که در زمان روحانی در تلاش بود که 
تحریم ها برداشته شود. بخشی هم برداشته شد اما اجازه 
داده نشد که این کار به ثمر برسد. او همچنان درصدد 
برداشتن تحریم ها یعنی برداشتن فشار مضاعف بر مردم 
مظلوم ایران است و این، از نظر کاسبان تحریم جرم 
بزرگی است، چون دکان و کسب آن ها را تعطیل می کند. 
دوم اینکه، آقای ظریف در انتخابات دوره چهاردهم 
کارای وارد صحنه  ریاست جمهوری، با کمال ایثار و فدا
و نقش بسیار  کرد  آقای پزشکیان حمایت  از  و  شد 
موثری در پیروزی آقای پزشکیان داشت. سومین جرم 
کی،  نابخشودنی آقای ظریف، شایستگی، صلاحیت، پا
دیانت و در عین حال تخصص بالای او در دیپلماسی و 
روابط خارجی است. او با نهایت تخصص و دقتی که دارد 
و با آن روی خوش، با چهره خندان در جلسات شرکت 
می کند و حرف منطقی خود را می زد و حرف ملت و نظام 
را به کرسی می نشاند. وی تصریح کرد: اصلا به هیچ وجه 
عاقلانه، منطقی و عملی نیست که کسی بدون رای و 
نظر رهبری و رئیس جمهور و کل مسئولان نظام بخواهد 
برود چیزی را دنبال کند، چه در زمان آقای روحانی، چه 
الان. این نیست که خود ظریف، کاری را خودسرانه انجام 
داده باشد. بلکه همانطور که گفتم جرمش این است که 
می خواهد تحریم را بردارد و دکان آقایان کاسب تحریم 

را تعطیل کند. 

  آرمان ملی- مطهره شفیعی: از موفقیت دولت پزشکیان 
هراس دارند و برای تضعیف آن دولت از هر مسیری می روند 
ح  حتی بی احترامی به علما. ظاهرا مدافعان اجرای طر
حجاب دایره اختیارات خود را وسیع کرده و اقداماتی انحام 
که حتی مورد پذیرش اعضای طیف خودشان  می دهند 
نیست، مانند تجمع در مقابل بیت آیت ا... جوادی آملی! 
که شمارشان شاید به  که چند خانم  چند روز پیش بود 
25 نفر هم نمی رسید در مقابل دفتر آیت ا... جوادی آملی 
مرجع تقلید و نویسنده تفسیر 80 جلدی قرآن کریم تجمع 
اتمام حجت  تا درباره اجرا نشدن قانون حجاب  کردند 
کنند! خانم سخنران هم با انتقاد از سکوت علما مدعی شد 
رئیس جمهوری در مقابل قانون صریح اسلام قد عَلَم کرده 

است. 
 مواضع آیت ا... درباره حجاب

 آیت ا... جوادی آملی از جمله علمایی است که مخالف 
به کاربردن زور در اجرای احکام الهی است. 12 آذرماه بود 
که صفحه منتسب به آیت ا... جوادی آملی، مرجع تقلید 
در شبکه اجتماعی ایکس بخشی از اظهارات این مرجع 
تقلید درباره حجاب را منتشر کرده است. آیت ا... جوادی 
آملی گفته است: »باید توجه داشت مسائلی مانند حجاب 
و امثال آن با با بگیر و ببند حل نمی شود، با ادب و عدل حل 
ح شده  می شود. این اظهارات در دوم تیرماه سال 1403 مطر
گر حساب  است«. ایشان سال گذشته اظهارکرد: »حوزه ها ا
شده کار کنند، استقلال خودشان را حفظ کنند و تنها با خدا 
)ع( معامله کنند، مردم هم احترام می گذارند،  و ائمه اطهار
گر به مساله ای معتقد نباشند، اما می دانند که قانون  حتی ا
کشورها محترم است و رعایت می کنند، اما با فشار نمی شود. 
گر به همین دختران جامعه، کلام اهل بیت گفته شود که  ا
عْرَ أَحَدُ اَلْجَمَالَیْنِ« موی سر همچون صورت، از  »فَإِنَّ اَلشَّ
زیبایی های یک خانم است ولی »زَکاهُ الجَمالِ العِفافُ«، زکات 
جمال، عفاف و عفت است، او هم قبول می کند، اما وقتی 
ببیند که با اختلاس و نجومی، می خواهند فقر را بر او تحمیل 
کنند، آن وقت دیگر این حرف ها را هم نمی پذیرد. جامعه را به 
وحدت دعوت کنید و بدانید که دین را خدا »حافظ« است و 

دین با نصرت الهی همراه است.«
 علما و مصالح ملی

با منطق و در   برخلاف دلواپسان تحصن کننده، علما 
نظرگرفتن تمام جوانب به اظهارنظر درباره حجاب می پردازند 
مانند آیت ا... مکارم شیرازی که مانند آیت ا... جوادی آملی 
اسیر حواشی نمی شود. آیت ا... مکارم شیرازی در دیدار وزیر 
علوم به تلاش برخی برای ترویج بی حجابی اشاره و اظهار 
داشت: »حجاب تبدیل به مساله سیاسی شده است و در این 
موضوع باید برنامه ریزی شده و حساب شده و ریشه ای عمل 
کرد.« وی افزود: »عده ای منافع شان در این است که با ترویج 
بی حجابی، آرمان های ارزشمند انقلاب را زیرسوال ببرند و 
در اصل بی حجابان را طعمه اهداف شومشان که ریشه در 
فرهنگ غربی دارد قرار دهند.« این مرجع تقلید همچنین 
بر ضرورت توجه به تحصیل، مسکن، ازدواج و کار جوانان 
کید کرد و گفت: »وقتی به حل مشکلات جوانان توجه شود  تا

دیگر شاهد مهاجرت سرمایه های انسانی کشورمان به دیگر 
کشور ها نخواهیم بود.«
 تحصن چند نفری!

 تحصن چند خانم مقابل بیت آیت ا... جوادی آملی با 
کنش هایی همراه بود. نکته قابل تامل اینکه اصولگرایان در  وا
صف نخست انتقاد بودند چنانکه روزنامه »خراسان« نوشت: 
»تجمع اخیر گروهی از مدعیان دفاع از حجاب در برابر خانه 
آیت ا... جوادی آملی، مفسر بزرگ قرآن و یکی از استوانه های 
علمی حوزه، تنها یکی از جلوه های نگران کننده این روند 
است که هر روز بیش از پیش در عرصه عمومی کشور خود 
را نشان می دهد. اینکه جمعی با دغدغه دینی و با شعار 
دفاع از احکام الهی، مقابل بیت یکی از بزرگ ترین فقیهان 
و متفکران معاصر گردهم می آیند تا به او اتمام حجت کنند، 
خود نشانه ای از بحران عقلانیت در میان برخی جریان های 
مدعی انقلابی گری است.« عصر ایران هم نوشت: »لیدرشان 
که سرکار خانم ناشناسی بود به رئیس جمهوری تهمت زده 
در حالی که او عالی ترین مقام رسمی بعد از رهبری است و 
نمی توان به نام دفاع از جمهوری اسلامی به رئیس همین 
جمهوری اسلامی تهمت زد. این خانم درباره مردی که از 70 
سال زندگی 55 سال آن را با قرآن و نهج البلاغه سر کرده مدعی 
شده در مقابل اسلام قد عَلَم کرده! چرا؟ چون گفته در مقابل 
مردم نمی ایستم و این قانون را نمی توانم اجرا کنم. چون 
مانند برخی معتقدند مردم یعنی خودشان ولو تعدادشان 
خصوصا در این تجمع ها به زیر 100 نفر کاهش یافته باشد و 
تعداد کم شان توی ذوق بزند. تازه دکتر پزشکیان نگفته اجرا 
نمی کنم گفته نمی توانم و پیداست که از نگاه او هم قانون 
حجاب در واقع بگیر و ببند و باطوم و جریمه است و نه باور به 
آنکه ربطی به پاسبان های شهر ندارد. بنا به مصالح امنیتی و 
از بیم تنش های اجتماعی در وانفسای تحریم و گرانی و کرایه 
خانه و قیمت گوشت و هزار مشکل دیگر که خیلی ها را از 

شور زندگی انداخته، به درستی مسکوت گذاشته شده چون 
کافی است یک ماجرای دیگر از آن بیرون بیاید و کشور دچار 
ک هر روزه به تلویزیون های  آشوب شود و اجرای آن جز خورا
خارجی حاصلی دربر ندارد و مصداق تشویش اذهان است. 
یک وقت به خاطر سرعت زیاد یا انحراف به چپ جریمه 
می شوی، می دانی خطا کرده ای و حس می کنی به خاطر 
سلامت خودت و خانواده ات جریمه شدی. بنا بر این اصل 
کار را تقبیح نمی کنی ولی در این حالت سراغ هر که بروند نفرت 

خود را ابراز می کند.«
 قالیباف و یک دلواپس

 دلواپسان حجاب در مجلس هم این روزها نگران هستند. 
اینکه  بیان  رشت با  نماینده  سنگر  احمدی  محمدرضا 
کید کردند که ما مسئولان نباید هویت اصلی نظام  »رهبری تا
را از بین ببریم و اینکه نظام مبتنی بر اصول و قوانین قرآنی 
است«، در تذکری به رئیس مجلس عنوان کرد: گله من این 
است که آیا هویت اصلی نظام ما دین، ارزش های انسانی 
و عدالت نبود؟ همه اینها بود؛ در همایش ها، سالن ها و 
سازمان های رسمی اتفاقاتی می افتد که همه ما واقعا از آنها 
ناراحت هستیم؛ تابستان در پیش است و با این وضعیت 
عفاف و حجاب، واقعا نگران هستیم. رهبری فرمودند که 
کنیم؛  باید به سمت ارزش ها، بایدها و روایت ها حرکت 
می دانم شما حزب اللهی هستید و هیأت رئیسه مجلس از 
بهترین هاست و ما در خدمت شما هستیم اما در برخی از 
موارد این ارادت به گله مندی تبدیل می شود. محمدباقر 
ج از  کنش به این تذکر خار قالیباف رئیس مجلس در وا
، خطاب به این نماینده بیان داشت: »از اینکه اینجا  دستور
نطقی انجام دادید خیلی ممنون! خیلی ممنون! شما به 
من تذکر می دهید رعایت کنید، خودتان هم خیلی رعایت 
می کنید! خیلی ممنون! اینکه خوب نیست؛ خوب نیست 

اینطوری؛ خیلی ممنون! ا ن شاءا... که رعایت کنید!«
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گزارش »آرمان ملی« از مواجهه تندروها با قانون حجاب

پشت پرده تجمع دلواپسان حجاب در قم و تهران
   آیت ا... مکارم شیرازی: با بی حجابی باید حساب شده عمل کرد                  کنایه قالیباف به نماینده دلواپس حجاب 

گر بخواهیم روند اردوگاه    آرمان ملی- گروه سیاسی: ا
اصولگرایی را از انتخابات دوره یازدهم به این سو بررسی 
کنیم مشاهده می کنیم که رفته رفته گرایش ها و شاخه های 
متفاوتی در این جریان سیاسی معرفی می شوند. طیف 
معروف به تندرو یا رادیکال های اصلولگراها، نواصولگراها، 
البته  و  معتدل  اصولگراهای  سنتی،  اصولگراهای 
اصولگراهایی که نام مستقل را برای خود انتخاب کرده اند از 
جمله این گرایش ها هستند که در این مورد باید بگوییم که 
تنوع کم نظیری را از ابتدای انقلاب می بینیم. در سال های 
نه چندان دور تنها دو جریان اصلاح طلب و اصولگرا همه 
فضای سیاسی را به خود اختصاص داده بود ولی با کم رنگ 
شدن حضور اصلاح طلبان، فضا برای تحرکات اصولگراها 
بازتر شد. حالا در این شرایط باید به روند جدایی برخی 
از جریان هایی که از نظر ادبیات، گفتار و حتی کردار با هم 
کات بسیاری دارند اشاره کنیم. شباهت ها آنقدر  اشترا
بین جبهه صبح ایران، جبهه پایداری، شریان و... زیاد 
گفته می شود.  که به  آنها پسرعموهای تندرو هم  است 
از مواضع شان مورد  برخی  که  اصولگرایی  این جریان 
انتقاد سایر جریان های اصولگرایی قرار دارد در روزهای 
اخیر تلاش دارند تا به نوعی خط کشی های جدیدی را 
کنند و به نظر جریان صبح ایران به دبیرکلی  مشخص 
، سرعت بیشتری به خود داده اند تا  کبر رائفی پور علی ا
پسوند پایداری را از خود دور کنند. رائفی پور در توییتی به 
جریان های حاضر در بهارستان اشاره کرد ولی هیچ نامی 
از شانا و پایداری نبرده بود. البته زمزمه هایی از اختلافات 
بین این دو جبهه هم به گوش می خورد که به نظر طرف ها 
هنوز تصمیم به رسانه ای کردنش ندارند، اختلافاتی که در 
ایام انتخابات به تقسیم بندی چنارها و پاجوش ها معروف 
شده بود. در این مورد با یکی از تحلیلگران سیاسی اصولگرا 
مصاحبه کرده ایم. آشتیانی معتقد است که قبضه کردن 
جریان اصولگرایی باعث حضور تنوع های بیشتری را فراهم 
کرد همانطور که در جریان اصلاح طلبی هم شاهد این 

جریان های جدید هستیم.
   شناخت جریان های سیاسی

آشتیانی، تحلیلگر مسائل سیاسی در پاسخ   واعظ 

به اینکه این خط کشی ها در جریان هایی که نزدیک به 
هم هستند چه دلایلی دارد، به  خبرنگار »آرمان ملی« 
نماینده های  هیچگاه  که  کنم  اشاره  »ابتدا  می گوید: 
صبح ایران اعلام نکرده بودند که عضو پایداری هستند. 
به هر جهت فضای سیاسی نیاز به نگاه های متفاوت 
دارد تا بتواند به وضع موجود کشور کمک کند. اینکه با 
گروه های سیاسی را به تندرو و  چه مترومعیاری برخی 
غیرتندرو تقسیم می کنند مشخص نیست جز اینکه از یک 
ادبیات تکراری استفاده شود. من نمی خواهم دفاعی از 
این گروه ها داشته باشم و بگویم که این نسبت هایی که 
داده می  شود درست است یا نه ولی می خواهم بگویم که 
فضای سیاسی را باید به لحاظ فرعیات متنوع کنیم و تنها 
در اصول سعی کنیم واحد باشیم. ما از دشمنان باید یاد 
بگیریم که در مورد اصول شان هرگز کوتاه نمی آیند. نباید 
به گونه ای عمل کنیم که دشمنان بیاند و از فرصت های 
به وجود آمده استفاده کنند. کسی که حرف درست می زند 
در هر جایگاهی قابل احترام است و کسانی که سیاه نمایی 
می کنند باید به افکارعمومی پاسخگو باشند. جریان های 
که همه تحرکات شان  کنند  سیاسی باید به نوعی رفتار 
برای مردم و به نفع منافع ملی ما باشد.« او در پاسخ به 
اینکه در سمت پایداری سیاستمدارانی مانند محصولی 
آقاطهرانی هستند ولی در این سو افرادی به  تعبیر  و 
حدادعادل پاجوش های چنار هستند، روند این دو طیف 
را چگونه ارزیابی می کنید، اضافه می کند: »توجه داشته 
باشید که از اصولگراهای سنتی گرفته تا اصولگراهایی که 
خودشان را مقید به ارزش های انقلاب می دانند به گونه ای 
رفتار نکنند که نشان دهند سعی آنها برجدایی باشد. 
پایداری ها ایده های خودشان را دارند و سایر گرایش ها 
هم ایدهای خودشان را دارند ولی تنها نکته این است که 
چه کسانی در مجلس حرف اول را می زنند. آنها هستند که 
می توانند به نوعی شرایط را به نفع مردم تغییر دهند و چه 
تاثیری دارند. جناح های سیاسی را بر اساس تاثیرگذاری 
که دارند باید ارزیابی کرد.« او در همین مورد و با اشاره به 
محاسن تنوع سیاسی می گوید: »در این مورد می توانم 
بگویم کسانی سال ها اصولگرایی را برای خود قبضه کرده 

بودند و فضا را به نیروهای دیگر نمی دادند باعث این تنوع 
شده اند. این تنوع هم چیز بدی نیست زیرا هم رقابت را 
گر گفتمان ها منطقی و  در حوزه انقلابی  بیشتر می کند. ا
درون گروهی همراه با انصاف باشد و از نیروهای کارآمد 
گر انشقاقی هم  استفاده کنند انشقاقی رخ نخواهد داد و ا
خ می دهد به دلیل این است که انتخاب ها و گفتمان ها  ر
جذاب نیست و همین باعث می شود که نه تنها در اردوگاه 
اصولگرایی بلکه در نزد اصلاح طلب ها هم تنوع هایی ایجاد 

شود که نظارت متفاوتی دارند.«
 صبح ایران و پایداری

گذشته مجلس شورای اسلامی   در انتخابات سال 
دوره دوازدهم، شورای ائتلاف به  سرلیستی محمدباقر 
قالیباف با جبهه پایداری لیست مشترک داده بودند 
که 7 نفر این لیست اعضای جبهه پایداری بودند. این 
7 نفر  مرتضی آقاتهرانی، محمود نبویان، علی خضریان، 
مجتبی زارعی، غلامحسین رضوانی، زهره طبیب زاده 
که آقاتهرانی، نبویان،  و زهره سادات لاجوردی بودند 
خضریان، زارعی و لاجوردی موفق شدند به مجلس راه 
پیدا کنند. جبهه پایداری که تا پیش از این اعتقاد داشت 
ک فکری و سیاسی ندارند به لیست  با قالیباف اصلا اشترا
حمید  چون  نمایندگانی  است  جالب  پیوست.  شانا 
مهدی  غضنفری،  کامران  ثابتی،  امیرحسین  رسایی، 
کوچک زاده و روح ا... ایزدخواه که در مجلس تندرو نامیده 
می شوند، هیچ کدامشان عضو جبهه پایداری نیستند و 
ح در رسانه ها این نفرات را هم  برخلاف دیدگاه های مطر
پایداری می نامند. بر این اساس امیرحسین ثابتی نفر دوم 
انتخابات دوره دوازدهم مجلس شورای اسلامی در توئیتی 
اعلام کرد که عضو جبهه پایداری نیست. این  نماینده 
مردم تهران در همین مورد نوشت: »هیچ وقت عضو جبهه 
پایداری و هیچ حزب دیگری نبودم و به هیچ حزبی هم 
گر عضو پایداری بودم در انتخابات  خوشبین نیستم. ا
مجلس مرا در لیست مشترک شان با قالیباف می گذاشتند 
در انتخابات مجلس از هیچ حزب و گروهی درخواست 
نکردم که مرا در لیست شان بگذارند و در آینده نیز چنین 

درخواستی نخواهم داشت.«

»آرمان ملی« تحرک اصولگرایان را بررسی می کند

کید تندروها بر جدایی از پایداری تا
      واعظ آشتیانی در گفت وگو با »آرمان ملی«: قبضه کردن اصولگرایی باعث انشقاق شده است

وعده 2500 اتوبوس، تحویل 189
وعده بزرگ؛ تحقق کوچک

 2500  مدیران شهری پیش تر از ورود 
دستگاه اتوبوس برقی به تهران تا پایان سال 
1403 خبر داده بودند، اما در بهمن ماه، با 
رونمایی از 18۹ اتوبوس برقی و 2 تراموای 
خ لاستیکی قرضی، این وعده ها هم به  چر

وعده های بی سرانجام تبدیل شدند.
  ابهام در هزینه 

که  دارند  کید  تأ شهری  کارشناسان   
برنامه ریزی  نیازمند  این وعده ها  تحقق 
دقیق تر و در نظرگرفتن چالش های فنی و 
اقتصادی است. آن ها معتقدند که ورود 
18۹ دستگاه اتوبوس برقی نه تنها پاسخگوی 
نیاز کلان شهر تهران نیست، بلکه ابهامات 
فناوری  هزینه ها،  خصوص  در  زیادی 
ساخت و محدودیت های عملکردی این 
ناوگان وجود دارد. خبرآنلاین نوشت که به 
گفته کارشناسان، احداث هر جایگاه شارژ 
برای این اتوبوس ها هزینه ای نزدیک به 10 
میلیارد تومان دارد. در حالی که تهران به 
11 هزار دستگاه اتوبوس نیاز دارد، ورود این 
تعداد محدود نمی تواند تغییر محسوسی در 
وضعیت حمل ونقل شهری ایجاد کند. یکی 
ح،  دیگر از انتقادات واردشده به این طر
نحوه تأمین این ناوگان است. اتوبوس های 
CBU  از  کامل  برقی واردشده به صورت 
ج کشور تأمین شده اند، در حالی که  خار
کید بر توسعه  سیاست های کلان کشور تأ
تولید داخلی دارد. کارشناسان حوزه حمل 
ظرفیت  که  زمانی  تا  که  معتقدند  تقل  و 
ناوگان به 11 هزار دستگاه نرسد، نمی توان 
انتظار تحول اساسی داشت. به گفته آن ها، 
کافی،  تمرکز اصلی باید بر تأمین ناوگان 
بهینه سازی سیستم حمل ونقل و توسعه 

زیرساخت های پایدار باشد. 
 انتقاد از خلف وعده 

شهر  شورای  عضو  قائمی،  علی اصغر   
تهران، در خصوص اینکه می توان ورود 
18۹ اتوبوس برقی را وعده صادق توصیف 
کرد؛ در حالی که قرار بود تا پایان امسال 2 
هزار و 500 اتوبوس برقی به تهران وارد شود، 
کانی،  با انتقاد از اظهارات اخیر علیرضا زا
گفت: این  شهردار تهران، به خبرآنلاین 
و  به سابقه است  اظهارات مسبوق  نوع 
بارها شاهد وعده های بزرگ و عمل نشده 
از سوی او بوده ایم. او با اشاره به گزارشی 
که پیش تر در صحن شورا درباره 58 وعده 
عمل نشده شهردار تهران ارائه کرده بود، 
ح شد و  اظهارکرد: این گزارش در شورا مطر
که مستند و  هیچ کس مخالفتی نکرد، چرا
مبتنی بر واقعیت بود. قائمی در ادامه نحوه 
ارائه اطلاعات به شهردار را مورد انتقاد 
کانی  قرار داد و اضافه کرد: اینکه آقای زا
در سال های 1400، 1401 یا 1402 چه گفته، 
ممکن است از یادش برود، اما مدیری که در 
چنین سطحی فعالیت می کند، نباید صرفا 
متکی به حافظه خود در یک جلسه رسمی 
که بعدا قابل  کند  ح  شورا اظهاراتی مطر
که  جمع کردن نباشد. لازم است افرادی 
اطلاعات را به ایشان منتقل می کنند، دقت 
بیشتری داشته باشند و داده های صحیح 
ارائه دهند. او همچنین نسبت به استفاده 
نادرست از برخی عبارات انتقاد کرد و گفت: 
ما از عبارت »وعده صادق« در مبارزه با 
می کنیم،  استفاده  جهانی  صهیونیسم 
نه در موضوع خرید چند هزار دستگاه. 
استفاده از این عبارات در چنین موضوعاتی 
شایسته نیست و باید در انتخاب کلمات 
دقت بیشتری شود. عضو شورای شهر تهران 
تصریح کرد: متأسفانه این نوع رفتارها را از 
کانی زیاد دیده ایم و انتظار داریم در  آقای زا
آینده دقت بیشتری در بیان وعده ها و ارائه 

اطلاعات وجود داشته باشد. 
 شورا و اتوبوس برقی

 ناصر امانی، عضو شورای شهر تهران، نیز 
با اشاره به ورود 18۹دستگاه اتوبوس برقی 
کید کرد که  به ناوگان حمل ونقل عمومی، تأ
ک  گرچه اصل حرکت به سمت حمل ونقل پا
و برقی مورد تأیید شورا است، اما شیوه اجرا 
گذاری این اتوبوس ها جای بحث  و نحوه وا
دارد. وی گفت: شهرداری اعلام کرده که در 
حال بررسی جامع این موضوع است، اما 
لازم است روش اجرا، مدل به کارگیری و نحوه 
گذاری آن ها به دقت بررسی شود. یکی از  وا
راه های اصلی کاهش آلودگی هوای تهران 
است  ک  پا عمومی  حمل ونقل  گسترش 
و در این موضوع اختلاف نظری نداریم، 
اما نکات و ایراداتی در نحوه اجرا وجود 
دارد که ان شاءا... هفته آینده در صحن 
ح خواهد شد. امانی همچنین  شورا مطر
درباره ورود اتوبوس های جدید به تهران 
اضافه کرد: شهرداری پیش تر وعده ورود 
2500 دستگاه اتوبوس جدید را داده بود، 
کنون این عدد به 18۹ دستگاه کاهش  اما تا
بسته  این  می رسد  نظر  به  است.  یافته 
نهایی شده، اما اصلاحاتی لازم دارد که باید 
ح ورود  تمامی ایرادات آن برطرف شود. طر
اتوبوس های برقی به تهران به رغم شعارهای 
بزرگ، با چالش های جدی در حوزه تأمین 
فناوری   ، شارژ زیرساخت های  مالی، 
انتقادهای  است.  مواجه  بومی سازی  و 
کارشناسان و اعضای شورای شهر نشان 
می دهد که بدون حل این مشکلات، توسعه 
ک در تهران همچنان  حمل ونقل عمومی پا

با موانع جدی روبه رو خواهد بود.


